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Lectura de la profecia de Jonàs  
(Jn 3,1-5.10)

El Senyor va fer sentir a Jonàs la seva 
paraula i li digué: «Vés a Nínive, la gran 
capital, i proclama-hi el que jo et diré.» 
Jonàs se n’anà a Nínive, tal com el Se-
nyor li havia manat. Nínive era una ciu-
tat grandiosa. Per recórrer-la tota calia 
fer tres dies de camí. Jonàs començà a 
fer una jornada de camí dintre la ciutat 
i cridava: «D’aquí a quaranta dies, Níni-
ve serà destruïda.» La gent de Nínive 
cregué en Déu: proclamaren un dejuni 
i, des dels més poderosos fins als més 
humils, es vestiren de sac negre. Déu 
veié que de fet es convertien i s’aparta-
ven del mal camí, i es va desdir de fer 
caure sobre d’ells la desgràcia amb què 
els havia amenaçat.

Salm responsorial  
[24,4bc-5ab.6-7b.8-9 (R.: 4b)]

Feu que conegui, Senyor,  
les vostres rutes, 
que aprengui els vostres camins. 
Encamineu-me en la vostra veritat, 
instruïu-me, 
perquè vós sou el Déu que em salveu.

R. Feu que conegui, Senyor,  
les vostres rutes.

Recordeu-vos, Senyor, de la vostra pietat 
i de l'amor que heu guardat  
des de sempre. 
Compadiu-vos de mi,  
vós que estimeu tant. R.

El Senyor, bondadós i recte, 
ensenya el bon camí als pecadors. 
Encamina els humils  
per sendes de justícia, 
els ensenya el seu camí. R.

Lectura de la primera carta de sant 
Pau als cristians de Corint  
(1Co 7,29-31)

Vull dir, germans, que no podem deixar 
perdre l’oportunitat present. Des d’ara, 
els qui tenen muller han de viure com 
si no en tinguessin, els qui ploren, com 
si res no els fes plorar, els qui estan 
contents, com si res no els alegrés, els 
qui compren, com si no tinguessin res, 
i els qui treuen profit d’aquest món, 
com si no en traguessin cap, perquè 
aquest món que veiem amb els ulls 
passa aviat.

Lectura de l’evangeli segons sant 
Marc (Mc 1,14-20)

Després d’haver estat empresonat 
Joan, Jesús es presentà a Galilea pre-
dicant la bona nova de Déu; deia: «Ha 
arribat l’hora i el regne de Déu és a 
prop. Convertiu-vos i creieu en la bona 
nova.» Tot passant vora el llac de Gali-
lea, veié Simó i el seu germà Andreu. 
Estaven tirant el filat a l’aigua, perquè 
eren pescadors. Jesús els digué: «Veniu 
amb mi, i us faré pescadors d’homes.» 
Immediatament abandonaren les xar-
xes i se n’anaren amb ell. Poc més en-
llà veié Jaume, fill de Zebedeu, i el seu 
germà Joan. Eren a la barca repassant 
les xarxes. Els cridà immediatament, i 
ells deixaren el seu pare Zebedeu amb 
els jornalers a la barca, i se n’anaren 
amb Jesús.

LA DONACIÓ ABSOLUTA DE JESÚS PER 
AMOR A LA HUMANITAT ACOMPLEIX 
PLENAMENT I A BASTAMENT LA CRIDA  
A LA SANTEDAT

EL PARENOSTRE (2): DÉU ENS  
ANOMENA FILLS SEUS» (1Jn 3,1)

Benvolgudes i benvolguts, «Pare nostre, que esteu en el cel». 
Amb aquestes paraules iniciem la pregària del parenostre, i 

són aquestes mateixes paraules les que indiquen la pauta des 
d’on pronunciar-la.

És significatiu, en efecte, que el primer mot que surt dels nos-
tres llavis sigui pare, perquè això indica que només podem pre-
gar des de la nostra condició de fills i filles de Déu. Tanmateix, la 
filiació divina no és una experiència que puguem conèixer des 
de nosaltres mateixos; és Jesús qui ens mostra els sentiments 
del Fill, com un infant que confia absolutament en l’amor del seu 
pare. És un Jesús que no té cap pudor de mostrar-se contínua-
ment assedegat de la voluntat divina, agraït de l’amor immens 
amb què se sent estimat: «Tu ets el meu Fill, el meu estimat; en 
tu m’he complagut» (Mc 1,11).

Per a pronunciar el parenostre, doncs, ens hem de sentir fills i 
filles en el Fill estimat: «I sabem que som fills perquè Déu ha en-
viat als nostres cors l’Esperit del seu Fill, que crida: Abbà, Pare!» 
(Ga 4,6). Abandonem-nos confiadament i reposem als braços 
d’aquell que no pot deixar d’estimar. Com diu el papa Francesc: 
«És possible que vós, oh Déu, només conegueu l’amor? No 
coneixeu l’odi? No —respondria Déu—, jo només conec l’amor.»

Precisament aquest amor ens fa entendre que no podem pro-
nunciar el mot pare sense el possessiu que li correspon: nostre. 
Fixem-nos en la contradicció que suposaria adreçar-nos a Déu 
Amor sense ser conscients que una pregària així exigeix una ve-
ritable comunió dels uns amb els altres. Tal com anem aprofun-
dint en aquesta hora eclesial, Jesús ens allunya de tot individu-
alisme i autosuficiència i ens indica que aquesta filiació s’ha de 
viure des de la comunió i la sinodalitat, des del compromís i la 
solidaritat.

Com a fills petits que no tenen por de mostrar els seus desitjos, 
ens atrevim ara a demanar moltes coses al nostre Pare Déu. La 
primera petició fa referència a la santificació del seu nom. És 

una súplica sorprenent, perquè Déu no necessita que preguem 
per la seva santedat. Què li estem demanant, doncs? En el món 
bíblic, la santedat de Déu va relacionada amb el cel on ell habita, 
que, com sabem, no és un lloc físic, sinó espiritual; el lloc des 
d’on Déu regna sense oposició de cap mena, lluny de l’escomesa 
de la divisió i del pecat. Déu demana a Israel que sigui sant com 
ell és sant, no perquè se separi dels problemes reals dels éssers 
humans, sinó perquè faci de la terra un lloc on Déu es pugui 
manifestar.

La donació absoluta de Jesús per amor a la humanitat acompleix 
plenament i a bastament la crida a la santedat. El Mestre de 
Natzaret ens introdueix en la dinàmica de Déu i ens regala d’una 
vegada per sempre l’entrada al seu Regne.

I llavors, què hem de fer nosaltres? Ser conscients que tot el 
que fem, diem i pensem ha d’estar amarat únicament de la vida 
divina, regalada en el baptisme. Santificar el seu nom significa 
prendre consciència de qui som i perseverar en aquesta nostra 
identitat. Fora d’aquí el nom de Déu no pot ser santificat. Ell ens 
necessita per a ser estimat i conegut arreu.

Ben vostre,

† Joan Planellas i Barnosell
Arquebisbe metropolità de Tarragona i primat

Marta Cortés Martínez, 
delegada diocesana per a la catequesi:

«Si els infants estan integrats, les famílies també s'enganxen»

5

Mirada endins per Josepmanel González, diaca adscrit a les parròquies de St. Joan i St. Pere de Tarragona

Estar atents

Avui, a Tarragona, celebrem la solemnitat dels sants màrtirs Fructuós, bisbe, i Auguri i Eulogi, diaques. Tots tres 
van romandre ferms en la fe quan va arribar el moment de donar raó de llur esperança. Els ninivites van saber 
reconèixer el moment, la veu del Senyor que els cridava a la conversió per mitjà de Jonàs. Pere, Andreu, Jaume i 
Joan, que treballaven a les barques, van escoltar la crida del Senyor, ho van deixar tot i el van seguir.

Qui de nosaltres deixaria la seva feina, la seva família, per seguir un desconegut? Ells no hi van dubtar: el seguiren 
immediatament. Què hi van veure? Van saber reconèixer el moment, la veu del Senyor. I nosaltres, vivim atents 
al pas del Senyor per les nostres vides? Estem atents a la seva veu que ens crida permanentment a la conversió?

Senyor, que reconegui la teva veu que em crida cada dia a convertir-me i a seguir-te.

La Delegació diocesana per a la catequesi, que en els darrers 
anys havia estat integrada dins la Delegació diocesana per a 

l’evangelització, la catequesi i els joves, compta amb una nova 
delegada. Es tracta de Marta Cortés Martínez, de 49 anys i ca-
sada.

Cortés prové del món de l’esport, on durant molts anys ha 
transmès molts dels valors que també es transmeten a la ca-
tequesi. Actualment, treballa a l’Escola Joan XXIII de Bonavista 
com a administrativa. Fa dos anys que forma part de l’equip de 
la Delegació diocesana per a la catequesi i també és catequista 
de la Parròquia de Sant Fructuós de Tarragona. Avui, conver-
sem amb ella per a conèixer quins són els principals reptes de 
la catequesi.

—L’arxidiòcesi de Tarragona compta amb més de 250 cate-
quistes. Què se’ls ofereix des de la Delegació diocesana per 
a la catequesi?

Des que vaig entrar a l’equip com a representant de Tarragona 
sempre he volgut saber què oferim nosaltres que sigui dife-
rent o atractiu per a la resta. De seguida, els meus companys 
d’equip em van anar posant al dia de tot el que hi havia. Una 
de les propostes que ells tenien en ment era organitzar una 
trobada de catequistes. Vam començar per tenir un cens actu-
alitzat, tenim vora 260 catequistes, i llavors poder fer una gran 
trobada, que va ser un gran èxit.

Allí vam poder ensenyar i mostrar el material que tenim i què 
podem oferir. Vam fer diferents tallers amb materials diversos 
presentats per temps litúrgics, un taller d’oratori i un taller de 
noves tecnologies.

A més, s’envia setmanalment un butlletí amb les novetats i re-
cursos relacionats amb l’Evangeli de diumenge a tots els que 
ens van facilitar la seva adreça electrònica.

—Quins són els seus principals objectius i reptes al capda-
vant de la Delegació?

Un dels objectius veritablement seria conèixer de prop les ne-
cessitats que tenen els catequistes. Per a mi és important que 
tothom entengui que no cal canviar, sinó actualitzar-se. Que 
no per ser més gran o més jove tens més facilitats o menys. 
El més necessari es tenir ganes de transmetre moltes de les 
coses que fem dia a dia com a cristians. I com a repte, m’agra-
daria poder arribar a molta més gent, no tan sols catequistes, 
sinó mares i pares, tiets i tietes, àvies i avis, germans… I així 
donar a conèixer que des de casa també podem fer molt pels 
més joves.

—En els darrers anys s’està treballant amb nous mètodes de 
catequesi. En què consisteixen?

La idea és transmetre aquests valors que us comentava abans 
mitjançant jocs i alhora apropar els infants a la pregària i que 
ells descobreixin que amb petits gestos, petites accions, refle-
xions, dibuixos i paraules estan iniciant-se en el camí del bon 
cristià. Amb l’oratori volem fer que els infants vegin que amb 
tan sols la seva presència ja estan fent un acte de pregària.

—Quin paper han de prendre les famílies que porten els seus 
fills a la catequesi?

Avui en dia és molt complicat que les famílies s’impliquin per 
formar part del procés catequètic dels seus fills. De vegades val 
més que la participació sigui espontània o puntual, és així com 
aconseguim que s’apropin sense tenir dubtes.

Si els infants tenen la setmana programada d’activitats, para-
l·lelament les famílies també tenen la seva graella d’activitats.

—I, des de la parròquia, què es pot fer per acollir aquestes 
famílies i integrar-les a les comunitats?

Hi ha parròquies que organitzen trobades puntuals on els pares 
amb els seus fills han de participar en una activitat prèviament 
preparada, és molt bona idea. Això sí, hem d’estar tots dispo-
sats a participar-hi. S’ha de fer comunitat i aconseguir que no 
només sigui per un parell o tres d’anys sinó que es pugui fer de 
manera continuada. Si els infants estan integrats, les famílies 
també s’enganxen.




